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إلى كل من يؤمن بالتربية الدائمة ...

 وأن خير التعليم ما علمنا ...

كيف نتعلم مدى الحياة ...
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 والتقديرالشكر

 الحمد لله رب العالمين والصلة والسلم علللى رسللول الللله ،
 محمد بن عبد الله النبي المين، الذي أصطفاه ملوله لنبلل رسلالة
 بعد أن خصه بصدق وأمانه فأدى الرسالة وبلغ ألمللانه ونصللح المللة
 والرضوان من الله تعالى عليه وعلى آللله وعلللى سللائر رسللل الللله

أجمعين . 

ًا، وأسللأل الللله أن ينعللم  الشكر أجزله لكللل ملن علمنللي حرفلل
 عليهللم بللالخير والصللحة والعافيللة وأن يزيللن صللدورهم وعقللولهم
 باليمان والعلللم وأن يبللارك فللي ذريتهللم إلللى يللوم الللدين. وأترحللم
 للللذين فارقونللا بأجسللادهم وأسللأل الللله أن ينزلهللم مللع النللبيين

والصديقين والشهداء و الصالحين. 

 والشللكر موصللول لسللتاذي الجليللل، العللالم الوقللور، السللتاذ
 الدكتور مختار عثمان الصديق الذي أشرف على هذه الرسالة فقللد
ًا لللي ولكللثير مللن طلب  اكتسبت منه الكثير المفيد، فقللد كللان عونلل

العلم والمعرفة، أمده الله بالصحة والعافية. 

ًا للللدكتور صلللح الدومللة رئيللس شللعبة اللغللة  والشللكر أيضلل
 النجليزية بجامعة السودان – كلية اللغات – لمجهوداته الطيبة معي

وأنا في بداية الرسالة فقد عهدت فيه التضحية والصبر والتفاني. 

ًا للللدكتورة/ عفللاف ميرغنللي حسللن بقسللم  وشللكري أيضلل
 الحاسوب بجامعة السودان على توجيهاتها وإرشادها الفني ورغبتهللا

ًل.  ًا أكثر وأكثر مستقب الصادقة أن يمتد العمل التجريبي فني

 التحيللة والتقللدير لدارة مدرسللة علللي السلليد بنللات وإدارة
 مدرسة ود عجيب بنين (محلية الخرطوم) وموجهي ومعلمللي اللغللة
 النجليزية على تشجيعهم ودعمهم للتجربة وأخص بالشكر السللتاذ/
 عمر عثمان، فنللي التقنيللات بالكاديميللة السللودانية العالميللة، وزارة
 الخارجية، وكذلك أستاذ الحاسللوب بالقسللم البريطللاني بالكاديميللة
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 الستاذ/ طه شريف , والستاذة | تهاني عبللد السلللم معلمللة اللغللة
العربية في التدقيق اللغوي  والستاذة/ حنان سند بقسم الطباعة. 
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ستخلص الدراسةم

 تهدف هذه الدراسة إلللى توضلليح فاعليللة اسللتخدام الحاسللوب فللي
 تدريس مادة اللغة النجليزية بالمرحلة الثانوية – لضعاف الطلب –
 الصللف الثللاني ثللانوي ولتوضلليح البرمجللة والنشللطة والمشللاكل
 والمعوقات التي تواجه تطبيق هذه البرمجية، والتعللرف علللى واقللع
ًا  استخدام الحاسوب في المرحلة الثانوية بمحلية الخرطللوم، وأيضلل
 علللى اتجاهللات معلمللي اللغللة النجليزيللة فللي المرحلللة الثانويللة
ًا السلللتبانة.                  اسلللتخدم البلللاحث المنهلللج  ،مسلللتخدم
 التجريللبي حيللث الختبللار كللأداة لجمللع المعلومللات وكللذلك المنهللج

ًا الستبانة كأداة لجمع المعلومات.  الوصفي التحليلي مستخدم

 تللم تنفيللذ الجللانب التجريللبي مللن الدراسللة علللى طلب وطالبللات
مدرسة علي السيد الثانوية بنات ومدرسة ود عجيب الثانوية بنين.

 )80فيما يتعلق بالجانب التجريبي  اشتملت عينللة الدراسللة علللى ( 
ًا بأن مجتمع الدراسة من مدارس ًا وطالبة من المدرستين،علم  طالب
ًا بمعلمللي  محلية الخرطوم الثانويللة (الصللف الثللاني ثللانوي)مسللتعين
 اللغة النجليزية الذين نفذوا هللذه التجربللة فللي مدرسللتين ثللانويتين

 بنين وبنات ,واهم التنائج التي خرجت بها هذه الدراسة هي :

 -  استخدام الحاسللوب فللي تللدريس مللادة اللغللة النجليزيللة1
 يساعد ضعاف الطلب فللي الحصللول علللى نتللائج أفضللل مللن تلللك

المجموعات التي درست بالطريقة التقليدية. 

 الحاسوب يساعد على التغلب على مشكلة الفروق الفردية -2
  يسهم الحاسوب فللي تللوفير بيئة تعليميللة تفاعليللة تزيللد مللن-3

 انتباه وتركيز الطلب، والتفاعلية ذات أثر إيجابي فللي التعلللم.
يوفر وقت وجهد المعلم والمتعلم

  يستفاد من الحاسوب في تطبيق التعلم الذاتي، حيللث يعمللل-4
 الطالب باستقللية وبشكل ضروري فتنمو لديه الثقة بللالنفس

وتحمل المسئولية والميل للبتكار 
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  يساعد الحاسوب في زيادة التحصيل الدراسي – بمعنللى أنلله-5
 يحسلللن التعللللم للللدى التلميلللذ ذوي المسلللتويات المتدنيلللة

فيساعدهم على الكتشاف والستمتاع بالتعليم  

ومن أهم التوصيات التي خرجت بها الدراسة :

 بعد الحصول على نتائج الدراسة التي تدل على تفوق التعليللم
 المبرمللج علللي الطريقللة التقليديللة – يمكللن الخللروج بالتوصلليات

التالية :

  برمجللللة مقللللررات اللغللللة النجليزيللللة لضللللعاف الطلب-1
بالمرحلتين(أساس,ثانوي). 

 إعداد وتدريب المعلمين والموجهين على استخدام الحاسللوب-2
كوسيلة تعليمية. 

 تحديث الدارة التربوية بكل مكوناتها وتلك المعنية بللالتخطيط-3
 وبناء العناصر التربوية وإدارة الوسائل التعليمية وذلك بإدخللال

منهج تقنيات التعليم ومن أهمها البرمجة. 
 إنشلاء معاملل الكملبيوتر بطريقلة حديثلة ومراعلاة المسلاحة-4

 المطلوبة وعدديللة الجهللزة وتللوفير وسللائل المحافظللة عليهللا
وتأمينها. 

 العتمللاد الكللبير علللى التعلللم الللذاتي الللذي يعمللل علللى حللل-5
 مجموعللة مللن المشللكلت وأهمهللا الفللروق الفرديللة، ضللعف
 مخرجات التعليم، ارتفاع نسبة الرسوب، التسرب وكره اليوم

الدراسي. 

Abstract

This study aims to clarify the importance of using the computer in 

teaching the English language at Secondary stage- 2 nd year- for weak 

students.
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It also aims at presenting the programming, the activities, the 

problems and the obstacles that face the application of the software. 

Moreover, it aims at presenting the knowledge of the present usage of the 

computer in Khartoum locality at Secondary stage and the trends of English 

teachers towards the computer at this stage.

The empirical part of the study is carried out on the students- boys 

and girls- of Ali Al- Said Girls secondary Schools and Wad Ajeeb Boys 

sec.school.These schools are geographic, where students live in one 

environment and at quite similar living conditions. In addition, most of the 

students live near those two schools.

The researcher used the empirical approach where he applied the test 

as a tool for collecting data. He also used the descriptive- analytic approach 

using the questionnaire as a tool.

The sample of the study consisted of 80 students – boys and girls- 

from the previously mentioned schools. Putting into consideration that the 

community of the research at Khartoum Locality, Secondary schools- 2nd 

years- consists of some model schools, where as most of the rest are 

geographic. The researcher used the questionnaire as a tool to collect 

information from English teachers who excited the experiment in two 

secondary schools for boys and girls and they represent the English teachers 

in Khartoum locality. 

The Most important Facts of this research are:

1. Using the computer in teaching the English language helps weak 

students to gain better results than those groups who were 

traditionally taught.
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2. The computer helps teachers to overcome individual differences and 

this goes in accordance with the previous studies.

3. The computer participates in providing interactive educational 

environment that increases students, concentration and attention- 

Needless to say here in that interactivity has a positive impact on 

learning.

4. The computer can be used in the application of self- confidence, 

responsibility, inclination to creation, motivation to carry out 

research and curiosity. This will eventually helps in solving the 

shortage of teachers and in getting rid of the academic and 

occupational weakness of some, because they are not specialized and 

because of the little experience of others.

5. The computer helps increasing educational intake ie, it improves 

learning of students with low learning standards, So it helps them to 

discover themselves, enjoy learning and abandon passivity.

The most important Recommendations of this research are:

After obtaining the study results, which indicate that programmed

teaching surpasses the traditional methods, the following recommendations 

can be stated:

1. Programming the English language syllabuses for weak students at 

Secondary stage.

2. Preparing and training teachers and supervisors on using computer 

as a teaching aid. 

3. Modernizing the Educational Administration in all fields, especially 

those are concerning planning and building the educational 
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components and educational technologies syllabus and most 

importantly programming.

4. Constructing computer laboratories in a modern way, putting into 

consideration the required space, the number of PCs and supplying 

the means of maintenance and safety.

5. Depending  greatly  on self - learning  which  will help  solving 

a number of problems such as individual differences, weak learning out 

put, high percentage of failure , evading and school- day hatred.
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